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A tervezett területen 
elvetették a kenyérgabonát 

Országos tanácskozás a mezőgazdasági munkák helyzetéről 

Minden épltésiif? felifiatra 
kiterjed az új építési törvény 

a megyei tanácsok mező- mielőbb betakarítsák, a ku-
gazadsági osztályvezetői és koricánál — a rendkívül 
a z érdekelt minisztériumok magas nedvességtartalom mi-
vezető szakemberei pénteken att — 
a Földművelésügj'i Miniszr 
tór iumban vi ta t ták meg a különös gonddal flgyelje-
meaogazdaság időszerű prob- nek a megfelelő tárolásra, 
lémáit. Hont János, a föld- raktározásra, 
művelésügyi miniszter első 
helyettese tájékoztató elő- Ahol a talajviszonyok meg-
adásában ismertette az őszi felelőek. az eddiginél na-

s s ^ y í t é t ' i s ' l t « - » * -
pftotta a kedvezőtlen időjá- ni az ősei mélyszántást, a 
rás okozta hátrányokat kukoricaszár letakarítását 

Éppen a sokáig megkésett 
az eddiginél Jobb szerve- vetések miatt a szokottnál is 
•/és valamint a termelő- nagyobb jelentősége lesz a 
. ' , . . . , • „ , _ téli vetésápolásnak, illetve a 
üzemek helytallasa nagy- k o r a tevaszi fejtrá^yázásnató 

részt ellensúlyozta, a tavasszal kiszórásra ke-

ennék köszönhető elsősor-
ban. hogy a vetés minősé- " ^ f ^ L ^ f f J ^ 
gét a legutóbbi hetekben s z á I l l t o t t A k ' — 
.sem tekintették mellékesnek. 

a termelőüze-
mekbe. Az időszerű 

csupán szórványosan volt ta-
pasztalható sietség egyes ter-
melőüzemeknél. A november 
29-i felmérések szerint or-
szágosan 2 375 00q holdon ve. 
tették él az őszi kenyérgabo-
na-féléket, s ez megféled az 

téli munkák kőzé kell so-

rolni a még mindig nagy-

arányú pocokinvázió eüeni 

védekezést. 

Az állattenyésztés helyze-

eredetileg tervezett terület- ®»lva a miniszterhe-
lyettes hangsúlyozta, hogy az 
utóbbi időkben megtett in-

Az októberi és a novem- tétíkedések hatására az állat-
bőr eleji hosszan tartó eső- létszám országszerte emel-
ések ellenére fcedett. A z állatfajok közül 

» betakarítás is megfelelő 

ütemben haladt, 

osupán a kukorica betakarí-
tásában tapasztalható kisebb 
elmaradás, főleg Baranya. 
Somogy és Bács-Kiskun me-
gyében. A felmérések sze-
rint körülbelül 60 000 hold-
nyi kukorica vár még beta-
karításra. A szokásosnál na-
gyobb vetésterület ellenére 
november végén 

cukorrépából fa már csak 

néhány ázás holdon volt 

földben a termés. 

Az időszerű őssi munkák kö-

zül legnagyobb az elmaradás 

az ősz] mélyszántásban: ke-

reken egymillió holddal 

szántottak fed kevesebbet, 

mint a múlt év hasonló idő-

szakában. 

A legsürgősebb tennivalók 
közé tartozik most. hogy a 
még kinnlevő kevés cukor-
répát. valamint a kukoricát 

különösen a sertésnél tapasz-
talható erőteljes fejlődés: az 
októberi állatezámlálás ada-
tai szerint 

kereken U millióval na-

gyobb a sertésállomány, 

mint a múlt év őszén volt. 

Kisebb méretű, de számotte-
vő fejlődés tapasztalható a 
szarvasmarha- és baromfiál-
lománynál is. Az állattartó 
termelőüzemeknek most a 
korán beköszöntött esőzések 
miatt a szokottnál hamarabb 
telelőbe szorult, számszerűen 
jelen tűsen 

megnövök edett állatállo-

mány takarmányozása okoz 

gondot, 

ezért a teli é» kora tavaszi 
hónapokban takarékosan kéli 
bánni a teleltető takarmány-
készletekkel. Szükségesnek 
látszik, hogy a ozokottnál 
nagyobb mennyiségben ren-
delkezésre álló cukorgyár! 
melaszt és répaszcletet fo-
kozottabban használják fed a 
téli takarmányadagok javí-
tására. ízesítésére. 

A tájékoztató előadás után 
a megyei vezető szakembe-
rek számoltak be tapasztala-
taikról. (MTI) 

Felemelték a kender 
átvételi árát 

Megkezdődtek a szerződéskötések 
A Szegedi Rostkikészítő 

Vállalat termelteti meg az 
állami gazdaságokban és ter-
melőszövetkezetekben az or-
szág összes kenderszükség-
ledét. A vállalat mezőgazda-
sági osztályának tájékozta-
tása szerint a z idei rendkí-
vül szeszélyes időjárás, az 
állandó esőzések miatt elhú-
zódott és csak november de-
rekán fejeződött be a ter-
més beszállítása a gyártele-
pekre, illetve a külső kaz-
lakba. 

Rekord terméseredmény 
Az Idén pontosan 38 817 

holdról gyűjtöttek be ken-
dert, s a terméseredmények 
kimagaslóak. Terven felül 

Újabb reaktortípusokat 
mutattak be 

Érdekes tanácskozás volt 
tegnap délelőtt a József At-
tila tudományegyetem Alkal-
mazott Kémiai Intézetének 
laboratóriumában. Ezt abból 
az alkalomból rendezték, 
hogy az intézetben elkészült 
dr. Mészáros Lajos adjunk-
tus. arany koszorús újító irá-
nyításával három új típusú 
reaktor. A téma az 1950-es 
években szabadalmaztatott 
eljárás újabb kidolgozása. 
Több reaktortípust terveztek 
a komplett katalitikus labo-
ratóriumhoz. E típusok kö-
zül eddig nyolc reaktort el-
fogadtak prototípusként, 
most újabb három típus be-
mutatására cs elfogadására 
ültek le tanácskozni a Mű-
szeripari Laboratóriumok 
Felszerelésének Gyára, a 
Magyar Tudományos Aka-
démia Műszaki Kémiai In-
tézetének. a Vegyipari Ter-
vező Vállalat, a József At-
tila Tudományegyetem, va-

lamint számos vegyigyár 
képviselői. 

Dr. Mészáros Lajos ad-
junktus beszámolt az új 
reaktorok készítéséről, majd 
a tanácskozás résztvevőinek 
azokat bemutatta. A készü-
lékeket kutatóintézetek la-
boratóriumai hasznosíthat-
ják, s felhasználhatják az 
egyetemi oktatásban is. 

Dr. Kovács Kálmán, a Jó-
zsef Attila Tudományegye-
tem Szeiveskémiai Intézeté-
nek tanszékvezető profesz-
szora szakértői véleményt 
mondott az új típusú reak-
torokról, s azokat javasolta 
elfogadásra. Dr. Koraeh Mór 
akadémikus megbízásából dr. 
Brickle Tibor kandidátus is 
előadta szakvéleményét, s ő 
is elfogadásra javasolta az 
új készülékeket. Ezután még 
több vélemény hangzott el. 
Valamennyi felszólaló mél-
tatta az új készülékek hasz-
nát, népgazdasági jelentősé-
güket 

kilencvenkilencezer mázsa 
rost növény termett. A dél-
alföldi megyékben harminc-
hat, a Dunántúlon huszon-
kilenc, as észak-magyaror-
szági területeken pedig hu-
szonhét mázsás volt a hol-
dankénti hozam. A feldol-
gozó üzemek telepeire 887 
ezer mázsát szállítottak, míg 
a külső kazlakban 385 000 
mázsát tárolnak. Ez utóbbi 
mennyiséget tavasszal vi-
szik folyamatosan a gyá-
rakba Az idei rekordtermés 
teljes egészében megoldja az 
üzemek egész évi folyama-
tos nyersanyag-ellátását. 

40 ezer hold az új terv 

Az ország egész területén 
megkezdődött a termelési 
szerződések kötése s az új 
gazdasági évben negyvenezer 
holdon terem majd a fontos 
ipari növény. A termelés jö-
vedelmezőségének további 
fokozása érdekében az első-
rendű kender beváltási árát 
180 forintról 200-ra. a má-
sodrendűét 145 forintról 
150-re emelték fel. Változat-
lanul érvényben maradt a 
mázsánkénti tíz forintos 
lombozási felár, ha ezt a 
munkát a gazdasáigok ma-
guk végzik el. 

Mit várnak t8le? 

Az új, kedvező áraktól a 
szakemberek azt várják, 
hogy elsősorban a legna-
gyobb kenderközpontokban: 
Csongrádban, Békésben, va-
lamint a dunántúli megyék-
ben növekszik a termelési 
kedv. A vállalat szakembe-
rei közvetlenül is tájékoztat-
ják az érdekelt mezőgazda-
sági üzemeket a megválto-
zott termelési feltételekről. 

Az új építési törvényről 
és a rendelkezés végrehaj-
tásának fontosabb feladatai-
ról tájékoztatta a 6ajtó kép-
viselőit dr. Trautmann Re-
zső építésügyi miniszter pén-
teken az Építésügyi Miniszr 
térumban. Az országgyűlé-
sen elfogadott új törvény az 

első az országban, amely 
ok építésügyi igazgatás 
rendjét összefogja. 

A korábbi jogszabályok csak 
az építésügynek egy-egy 
szűkebb területét szabályoz-
ták és jó néhány régi ren-
delkezés már el is avult. Az 
új törvény viszont az ország 
területének gazdaságos fel-
használásától kezdve vala-
mennyi építményfajtáig min-
den építésügyi feladatra 

kiterjed és egységesen ér-
vényes. A rendelkezés keret-
jellegű, mert nemcsak átme-
neti időszakra, hanem 

tartósan, hosszú időre sza-

bályozza az építésügyi te-

endőket. 

Az új törvénytől különö-

sen jelentős eredmény vár-

ható az építésügyi igazgatás 

és irányítás javításában. 

Az új rendelkezésnek 
megfelelően majd az Építés-
ügyi Minisztériumnak kell 
ellátni az egységes szakfel-
ügyeletet. Ezzel a különböző 
területek építési szervezetei 
között már a munkamegosz-
lást és 

az egységes irányítást fe 

megalapozta az ú j törvény. 

A magyarországi délszlávok 
munkaértekezlete 

A Magyarországi Délszlá. 
vok Demokratikus Szövetsé-
ge pénteken tartotta ötödik 
országos munkaértekezletét a 
MÉMOSZ székházban. 

Ognyenovics Milán, a szö-
vetség főtitkára beszámolójá-
ban a többi között hangsú-
lyozta, hogy az ország nem-
zetiségi lakosságának élete a 
felszabadulás óta gyökeresen 
megváltozott, a hajdani sze-
gényparasztok ma szocialis-
ta jelenünk minden vívmá-
nyának élvezői. A nemzeti-
ségi falvakban, községekben 
új modern házak egész sora 
épült, kultúrotthonokkal és 
könyvtárral gazdagodott a 
délszláv lakta vidék. Az ol-
vasni vágyók sok nemzeti-
ségi könyvtárban válogat-
hatnak szerb-horvát köny-
vek között Ma már mint-
egy negyven délszláv kultúr-
csoport működik a falvak-
ban, városok bar, s a külön-
böző fesztiválokon és nem-
zetiségi napokon egy év 
alatt több mint százhúsz-
ezren tekintették meg pro-
dukcióikat. Szólott a Dél-

szláv Központi Táncegyüttes 
NDK-beli, csehszlovákiai és 
jugoszláviai körútjának si-
kereiről. 

A fótitkár a továbbiakban 
kiemelte: a délszláv nemze-
tiségi dolgozók gyermekei 
anyanyelvükön tanulhatnak, 
a délszláv anyanyelvű óvo-
dákban hatszázötven kis 
óvodás, az általános iskolák-
ban mintegy ötezerötszáz, 
a gimnáziumokban másfél-
száz diák tanul anyanyel-
vén. 

A beszámoló a továbbiak-
ban kiemelte, hogy a dél-
szláv dolgozók is mind erő-
teljesebben kapcsolódnak be 
hazánk politikai életébe, ott 
vannak a párt- és a társa-
dalmi szervezetek tagjainak 
és vezetőinek soraiban. 

A beszámolót élénk vita 
követte. A vitában felszó-
lalt dr. Szenényi Sándor, az 
MSZMP Központi Bizottsá-
gának tagja és Harmati Sán-
dor, aki a Hazafias Nép-
front Országos Tanácsának 
üdvözletét tolmácsolta. 

(MTI) 

Lehetőség nyílik az építés 
egysége® programozására, és 
a műszaki fejlesztés új mód-
szereinek gyorsabb, általáno-
sabb elterjesztésére is. Eh-
hez a munkához nyújtanak 
majd nagy segítséget az Épí-
tésügyi Minisztérium számí-
tástechnikai kutatói, akik ki-
dolgozzák az országos épí-
tési programozás matemati-
kai módszerét. így elektro-
nikus gépen sokféle variá-
cióból 

lehet majd kiválasztani ar 

együttműködés, a munka-

megosztás lehető leggaz-

daságosabb programját. 

Egyébként a KGST építés-

ügyi állandó bizottságának 

legutóbbi Ülésszakán Ma-

gyarországot felkérték arra, 

hogy vállalja az építésügy 

különböző matematikai és 

kibernetikai módszerei ne* 

kidolgozását. 

Az új törvény általános 

rendelkezéseinek végrehaj-

tásában fontos feladat a 

részletes építési szabályzatok 

kidolgozása. Többek között a 

települések általános rende-

zési tervét ís úgy kell tekin-

teni, mint annak a terület-

nek építésügyi törvényét. 

Mindegyik tanácsi szerve-

zet most jogot kapott arra-

bogy helyi építésügyi sza-

bályzatot bocsásson ki. 

amelyben figyelembe veszi 

az általánostól eltérő szoká-

sokat és kívánságokat. 

A megbeszélésen dr. Tra-

utmann Rezső építésügyi mi-

niszter válaszolt az újság-

írók kérdéseire. Befejezésül 

hangoztatta, hogy meggyő-

ződése szerint az építőipar-

ban már a közeljövőben 

éreztetni fogja kedvező ha-

tását az új építésügyi tör-

vény. (MTI) 
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Üzemel a Divatcsarnok Budapesten, a Párizsi Áru-
ház helyén megnyílt az új 

Divatcsarnok, az ország egyik legnagyobb áruháza. Az új áruház 8698 négyzetmé-
ternyi alapterületén gazdag áruválasztékkal áll a vásárlóközönség rendelkezésére. 
Vezetői mintegy 20 millió forintos havi forgalomra számítanak. Csúcsforgalmi idők-

ben 500 eladó áll a vevők rendelkezésére. A képen: az áruház egy részlete 


